
WETENSCHAPPERS, DI ERENARTSEN , ZI EKENH U IZEN,

VARKENSHOUDERS, IEDEREEN VINDT DAT HET

MOET. DE PRAKTIJK WIJST ANDERS UIT.

Indien niet vrijwillig,
dan maar verplicht
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E medische wereld maakt zich

grote zorgen. Het toenemend
gebruik van antibiotica in de
dierlijke sector is een (groot)

risico voor de menselijke gezondheid.
Door het grootschalig gebruik van anti

biotica raken ziekteverwekkende bacteri

en ongevoelig voor het geneesmiddel.
MRSAis zo'n bacterie, die niet meer met

antibiotica te bestrijden valt. Varkens
houders en hun omgeving plukken er de
wrange vruchten van, doordat ze in het
ziekenhuis in quarantaine moeten.

Een nieuw gevaar zijn de ESBL's(zie
kader). Die komen vooral bij vleeskui
kens voor, maar ook bij varkens. "Een
flink risico voor de volksgezondheid",
stelt professor Dik Mevius van het Cen-

traal Veterinair Instituut in Lelystad.

Lek in de verdedigingslinie
De medische wereld heeft antibioticage
bruik en resistentie goed in de hand. In
ternationaal is Nederland hier koploper.

Bij de dierhouderij is het omgekeerde
het geval met een toenemend antibioti
cagebruik en een groeiende resistentie.

Een varkenshouder ligt in quarantaine in het ziekenhuis. Door een toenemend gebruik van antibiotica in de dierlijke sector worden

ziekteverwekkende bacteriën, zoals MRSA, resistent.
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ESBL's nog gevaarlijker voor de mens dan MRSA

ESBL'szijn de nieuwe onruststokers bij
antibiotica resistentie bij de mens. Ze
zijn mogelijk gevaarlijker dan de meer
bekende MRSA's.Hiervan bestaan veel
varianten, waarvan sommige zeer ge
vaarlijk zijn. De diergerelateerde MRSA
of varkens-MRSAis minder gevaarlijk.

ESBL'szijn enzymen die zorgen dat
een antibioticum minder of helemaal
niet meer werkzaam is of minder goed
of helemaal niet wordt opgenomen.
Vroeger kwamen ESBL'svrijwelalleen in
ziekenhuizen voor. Tegenwoordig zijn ze
ook onder de bevolking in opkomst. Dat

Mevius noemt dat het 'grote lek in de
verdedigingslinie tegen resistenties'.
Vanuit de dierhouderij stappen resistente
ziekteverwekkers over naar de mens.

Cijfers van de Fidin, de organisatie van
fabrikanten van diergeneesmiddelen, ge
ven aan dat het antibioticagebruik maar
blijft stijgen. In het afgelopen jaar ver
strekten dierenartsen 590 ton antibiotica

komt waarschijnlijk doordat ESBL'svan
uit de dierhouderij overstappen naar de
mens. Een type dat op flinke schaal bij
vleeskuikens voorkomt is de belangrijk
ste boosdoener, maar ook uit de var
kenshouderij kunnen ESBL's in de men
selijke keten komen.

Deze enzymen zorgen er onder meer
voor dat darmflora en gevaarlijke ziekte
verwekkers als salmonella (die zorgt
voor voedselvergiftiging) resistent wor
den tegen gangbare antibiotica. Het
rampscenario is dat die resistente sal
monella's niet meer te bestrijden zijn.

aan het vee; een groei in 2 jaar tijd met
bijna een zesde. De Fidin schrijft de grote
toename in 2007 (plus 9 procent) voor
de helft toe aan voorraadvorming, die
renartsen verwachtten een prijsstijging.

Een paar jaar geleden bestond het idee
dat het antibioticumgebruik zou dalen,
doordat het bijmengen van antimicrobië
le groeibevorderaars (AMGB's) in vee-

voer is verboden. Tien jaar geleden ging
nog 250 ton AMGB's (antibiotica als
groeibevorderaar) in het voer. Sinds 1 ja
nuari 2006 geldt een verbod.

Meer therapeutisch gebruik
Van vermindering is echter geen sprake.
Het 'gat' dat is ontstaan door het verbod
op AMGB's,is opgevuld met een sterk
groeiend gebruik op therapeutische basis
door de dierenarts. Met 590 ton zit de
veehouderij op het hoogste niveau ooit.
Het is meer dan de optelsom van AMGB's
en antibiotica van dierenartsen.

Tegelijk met de stijging van het antibio
ticagebruik vertoont ook de resistentie
een toenemende tendens. Daarbij is bij
nogal wat mogelijk ziekteverwekkende
bacteriën sprake van multiresistentie, of
tewel ongevoeligheid voor meerdere
gangbare antibiotica. In de intensie-
ve veehouderij treffen onderzoekers

'Sector onvoldoende bewust'

gebruikt. Dat grote gebruik
in de dierhouderij vergroot
het risico van het ontstaan
van resistenties. Als die resi

stente bacteriën overgaan op
de mensen, werken de mid
delen bij de mens niet meer."

Hoe ernstig is dat?
"Dat is zeer zorgelijk. Toene
mende resistentie van bacte

riën in de darmflora bij mens
en dier heeft vroeg of laat ge
volgen voor de kwaliteit van
de darmflora bij de mens."

Zien de varkenssector en
dierenartsen die noodzaak?

"De veterinaire en dierlijke
sector zien eigenlijk nauwe
lijks het belang in van het be
waren van belangrijke anti
biotica voor de humane sec
tor. In die sectoren worden

de belangrijkste en nieuwste
middelen toegepast die ook
in de humane sector worden

"Het is dringend nodig dat
we voorzorgsmaatregelen
toepassen en versterken."

Naam: John Degener (58). Plaats: Groningen. Functie: hoogle
raar microbiologie aan Universitair Medisch Centrum Gronin
gen en voorzitter van Stichting Werkgroep Antibiotica Beleid.

groot risico voor de menselij
ke gezondheid. Dat gevaar is
vergelijkbaar met de vogel
griepvirussen. Bij de vogel
griep is het mogelijk dat een
dierlijk virus muteert naar
een nieuw menselijk griepvi
rus, dat voor een pandemie
met vele slachtoffers kan

zorgen."

Wanneer zou dat met
MRSA's uit de varkenshou

derij kunnen gebeuren?
"Dat is niet te voorspellen.
Maar we weten dat erfelijk
materiaal van stammen
MRSA'svanuit de varkens

houderij overgaan naar hu
mane stammen, en dat zich
dat verder gaat ontwikkelen
naar risicovolle ziektever

wekkers die nog maar moei
lijk te behandelen zijn. Ook
de opkomst van ESBL's(zie
kader) die eveneens bij die
ren voorkomen, beschouw ik
als gevolg van antibioticage
bruik in de dierhouderij."

Wat moet er gebeuren?

JOHN DEGEN ER: 'MRSA'S UIT VARKENSHOUDERIJ

RISICO VOOR GEZONDHEID VAN MENSEN'.

Hoe ernstig is de toename
van het antibioticagebruik
en de toegenomen resisten
tie in de veehouderij voor
de volksgezondheid? Hoe
groot zijn de zorgen?
"Een zorgelijke ontwikke
ling. De MRSA'svanuit de
varkenshouderij zijn een

Professor John Degener
spreekt van een zeer onge
wenste ontwikkeling en
waarschuwt voor 'vogel
griepachtige toestanden'. De
microbioloog is verbonden
aan het Universitair Medisch

Centrum in Groningen.
Hij is in Nederland een au

toriteit op het gebied van hu
mane antibiotica en op het
vlak van MRSA.Voor de Ge

zondheidsraad zijn onder
zijn leiding in de afgelopen
jaren verschillende adviezen
uitgebracht. Hij is bovendien
voorzitter van Stichting
Werkgroep Antibiotica Be
leid, die de kwaliteit van het
antibioticagebruik in Neder
land op peil wil houden.
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multiresistenties aan bij soms meer dan
50 procent van de bacteriën. De ziekte
kiemen vallen in dat geval alleen met
heel specifieke antibiotica te bestrijden
of zelfs helemaal niet.

Het grote gevaar is dat deze multiresi
stentie ook bij de mens gaat ontstaan, zo
als met MRSAhet geval is. Verwacht
wordt dat de gegevens over de resisten
tiesituatie in 2006 en 2007 een beeld
gaan geven van een verdere en bredere
toename van de (multi)resistenties.

Op initiatief van leverancier
Over de bijdrage van AMGB's- bedoeld
als groeibevorderaars - aan de huidige
resistentie tegen antibiotica lopen de me
ningen van deskundigen uiteen. Die bij
drage is er wel, bijvoorbeeld van het in
het verleden veel toegepaste avoparcine,
maar in welke mate is onduidelijk. Dat is
geen argument om die AMGB'sweer toe
te laten, meent Mevius. "Je past constant

en breed antibiotica toe. Dat leidt uitein
delijk tot een brede resistentie."

Het AMGB-verbod heeft mede gezorgd
voor groei van het therapeutisch gebruik
via de dierenarts. Bescherming van die
ren via antibiotica in het voer viel weg,
waardoor ze nu kwetsbaarder zijn. Het
gevolg: meer antibiotica gebruik. Dat is
ook aan de orde door het verbod op dier
meel. Dat heeft voor een mindere kwali
teit voer gezorgd met darmstoornissen
en verlies van weerstand als gevolg.

Schaalvergroting maakt eveneens dat
de varkenshouder eerder naar de spuit
grijpt. Hij wil zijn dieren gezond houden.

Maar ook het belang dat de dierenarts
heeft bij verkoop van antibiotica zou een
rol spelen. Professor John Degener, voor
zitter van Stichting Werkgroep Antibioti
ca Beleid, is daarover duidelijk. "Vergeet
niet dat het grootschalig gebruik van an
tibiotica in de veehouderij vooral is inge
geven door het winstoogmerk en niet

eens altijd het initiatief is van de boer.
Echter, wel van de geneesmiddelenpro
ducent die maar al te graag propageert
dat de toevoegingen heilzaam zijn voor
de agrarische productie. De wetenschap
pelijke basis voor de toevoegingen is
zwak. Voor de volksgezondheid is het
een potentiële bedreiging."

Taskforce in het leven geroepen
Minister Verburg heeft een taskforce in
gesteld om het antibioticumgebruik te
rug te dringen. Veehouderij en dierenart
sen moeten dat zelf verwezenlijken op
straffe van verplichte vermindering en
een strenge controle. "Hiervoor is een in
gewikkeld controleapparaat nodig. Daar
zit niemand op te wachten", stelt Dik
Mevius. Hij ziet een bewustwording dat
het gebruik omlaag moet. "Dat moet van
af 2008 om geloofwaardig te blijven."

Hans Siemes

voor met resistentie. Het is
een illusie om te denken dat

we in een resistentievrije we
reld terechtkomen. Natuur

lijk is bij ongebreideld ge
bruik de kans op resistentie
groter. Dat moeten we voor
komen. We moeten het zo
reguleren dat het gebruik
daalt, maar dat we toch in
staat zijn de dieren te behoe
den voor ziekten."

Gaan de cijfers van het ge
bruik volgend jaar omlaag?
"Ik hoop het. We hebben nu
een taskforce. Het bewust

zijn is nu zeer breed dat het
naar beneden moet. Dat im

pliceert een daling."

Ze waarschuwen voor een

vogelgriepachtige situatie.
"Dat is te sterk aangezet.
Vechten tegen resistentie is
een ongelijke strijd. Bacteri
en zijn ons altijd een slag

Een, twee jaar, de humane
artsen dringen aan op veel
snellere actie.

"Die strijd hebben we alja
ren. Het is inderdaad zorg
wekkend, maar we gaan er
niet willekeurig mee om. Het
bewustzijn dat het naar be
neden moet, is er."

trekken. Als er bijvoorbeeld
grootvoorschrijvers zijn, kun
je uitzoeken hoe dat kan."

Naam: Arjan den Hertog (44). Woonplaats: Vorden (Gld.).
Functie: bestuurslid Koninklijke Nederlandse Maatschappij
voor Diergeneeskunde (KNMvD).

De dierenarts heeft ook een
belang. Hij verdient aan de
verkoop van antibiotica.
"Dat geluid moet de wereld
uit. Ons vak is het behande
len en voorkomen van ziek
te, niet de handel in dierge
neesmiddelen."

In de taskforce die de over
heid heeft ingesteld, krijgt
de dierenarts een sleutelrol.
Kunnen ze die waarmaken?

"Het is een samenspel. Al
leen kunnen we het niet. De
branche (varkenshouders,
voervoorlichters) moet mee.
Als daar de mentaliteit niet
verandert, komen we er niet.
Bij dierenartsen is er het be
wustzijn dat er een probleem
is en dat het anders moet."

Toch stijgt het gebruik.
"Het moet naar beneden.
Daarom hebben we op korte
termijn Vetbase. Daarin regi
streren we centraal wie wat

voorschrijft bij welke dier
soort. Over een, twee jaar
kunnen we er conclusies uit

dierenarts is een onafhanke

lijk adviseur. Hij heeft zijn
eigen integriteit en laat zich
niet verleiden."

Het antibioticagebruik
blijft stijgen. Hoe kan dat?
"Dat is bij ons een punt van
zorg. Er zijn meerdere oor
zaken. Een belangrijk stuk
van de verklaring zit 'm in de
intensiviteit en verandering
van voer. Er worden meer
dieren per vierkante meter
gehouden. De productie
neemt toe, maar de huisves
ting niet. Hoe intensiever,
hoe meer ziekten. We willen
voorkomen dat dieren ziek
worden en als ze ziek zijn,
behandelen we ze.

Als we preventiefbehande
len verbeteren de resultaten,
maar dan wordt er niet di

rect wat aan de huisvesting
of bezetting gedaan. In dat
spanningsveld zitten we."

Gebeurt het onder druk van
varkenshouders?

"Het zal best zo zijn dat er
hier en daar druk is, maar de

"Het antibioticagebruik
moet naar beneden en dat

gaat ook gebeuren", zegt
Arjan den Hertog, tot begin
deze maand in het bestuur
van de KNMvDverantwoor
delijk voor de portefeuille
diergeneesmiddelen.

ARJAN DEN HERTOG: 'BEWUSTWORDING IS BASIS

VOOR VERLAGING VAN

'Res;stent;evr;j wordt 't nooit'
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